



العذراء

❖ بدأ صوم السيدة العذراء منذ يومين فكل عام وأنتم بخير. والسيدة العذراء غالية لدينا جميعاً، ونحن جميعاً نحياها ولا نمل من الحديث عنها، كما أنه لا توجد كلمات توفيقها حقها. قد نتساءل عن أى من الفضائل نتحدث ففضائلها لاتحصى، والألقاب ليس لها عدد، كما أنها تمتاز بصفات كثيرة جداً وجميلة جداً. ونتأمل اليوم بنعمة ربنا فى إحدى صفات السيدة العذراء وهى حساسيتها لمشاعر الآخرين، فهى تشعر بالاحتياج الإنسان خاصة فى وقت الضيق وتسرع لمعونته.

❖ يا ترى ماذا كانت مشاعر اليصابات واحتياجاتها؟ وكيف لبثت العذراء هذه الاحتياجات دون أن تطلب منها اليصابات؟ يقول القديس لوقا فى إنجيله الإصحاح الأول: "ولما كملت أيام خدمته مضى إلى بيته. وبعد تلك الأيام حبلت اليصابات إمرأته واخفت نفسها خمسة أشهر قائلة هكذا قد فعل بي الرب فى الأيام التي فيها نظر إليّ لينزع عاري بين الناس" (لوقا ١: ٢٣).

❖ عندما حملت اليصابات داخلتها مشاعر كثيرة، فهى أولاً شعرت بفرح عظيم لكونها حملت إذ أن ذلك يعد رد إعتبار لها من الله ذاته. لكن هذا الفرح كان يعطله شىء آخر، فمع مشاعر الفرح كانت هناك مشاعر الخجل، كيف وهى إمرأة عجوز تصيح حاملاً.

❖ يقول كل من العلامة اوريجانوس والقديس أميروسوس: "من خجل اليصابات انها إذ لم تتجب زمانا توقفت عن العلاقة الجسدية بينها وبين رجلها، إذ كان رجال الله يلتقون بزوجاتهم جسدياً من أجل الإنجاب، فإن تحققوا من عدم الإنجاب بقيت علاقتهم مرتبطة بالحب الروحي دون علاقات جسدية... هكذا إذ حملت اليصابات خجلت من الظهور امام الناس، حتى إنقبت بالسيدة العذراء الحاملة لكلمة الله المتجسد فى أحشائها، وإذ إبتهج الجنين فى أحشائها لم تعد اليصابات تخجل.... إنها تحمل ثمراً فائقاً، تحمل من هو أعظم مواليد النساء، يوحنا السابق".

❖ إن وجود السيدة العذراء بجوارها كان يعد عوناً كبيراً، فالسيدة العذراء لم تأتى لخدمتها فى الأعمال الجسدية فقط إنما كانت لها معينة كبيرة لسد احتياجاتها النفسى أيضاً. لقد شعرت السيدة العذراء عندما قال لها الملاك: "وهوذا اليصابات نسيبتك هي ايضا حبلى بابن في شيخوختها وهذا هو الشهر السادس لتلك المدعوة عاقراً." (لو ١: ٣٦) شعرت أن اليصابات تمر بضيقه نفسية فأسرعت للوقوف بجوارها.

The Virgin

- ❖ The fast of the Lady Virgin Mary started two days ago, may the Lord give you to celebrate it for many years in good health. The Lady virgin Mary is precious for all of us, we all love her and like to speak about her, but words are not sufficient and our speech about her virtues is not enough because her virtues are countless. She has the advantage of many beautiful qualifications, by the grace of the Lord we will contemplate today in one of the Virgin Mary's qualifications: her sensitive feelings towards others, she feels the needs of a person especially in the time of need and hurries to help him.
- ❖ What were the feelings and needs of Elizabeth, and how did Virgin Mary meet them without being asked to. Saint Luke says in his Gospel: "And it came to pass, that, as soon as the days of his ministration were accomplished, he departed to his own house. And after those days his wife Elisabeth conceived, and hid herself five months, saying, Thus has the Lord dealt with me in the days wherein he looked on me, to take away my reproach among men." (luke 1: 23).
- ❖ When Elizabeth conceived, she had many feelings: first great joy as this was considered as God Himself giving her back her dignity. But that joy was held back by shame for how could she become pregnant in her old age.
- ❖ Saint Origen and Saint Ambrose say that Elizabeth was embarrassed because her relation with her husband had stopped as she did not conceive, for the men of God were only having relations with their wives in order to have children so if they become certain that having children was not possible, their relation remains a spiritual love not physical...that's why when Elizabeth conceived she was ashamed of appearing in public until she met with the Virgin Mary who was bearing the Logos the Son of God who was incarnate in her womb, and as the babe leaped in Elizabeth's womb she became ashamed no more ...for she was holding an excellent fruit, she was bearing the greatest between those born of women, John the forerunner.
- ❖ The presence of the virgin Mary beside Elizabeth was a great help for her , the Virgin Mary did not just come to help her in physical work but she was helping her psychologically too because she felt that Elizabeth was passing through a psychological crisis when the angel of the Lord told her that : "your cousin Elisabeth, she has also conceived a son in her old age: and this is the sixth month with her, who was called barren."(Luke 1: 36) so she hurried to stand beside her.

Church News and Schedule by telephone: 514 274-1589

Church's website www.stmarkmontreal.ca

For visitation, please contact any of the fathers and leave a message

Fr. Pishoy Saad: 514-274-6119 frpishoy@stmarkmontreal.ca

Fr. Mikhail Aziz: 514-278-3859 frmikhail@stmarkmontreal.ca

Fr. Antonios Attalla: 514-947-6272 franthonv@stmarkmontreal.ca

For church information mark@stmarkmontreal.ca

Service Schedule

جدول مواعيد الخدمة

+ Confessions	Tue	4 – 7½	PM	+ إعترافات
+ The Holy Liturgy	Wed	5½ - 7½	AM	+ القداس الإلهي
+ Prayer meeting	Thu	7 ¹⁴	PM	+ إجتماع الصلاة
+ The Holy Liturgy	Fri	8 – 10	AM	+ القداس الإلهي
+ Confessions	Fri	7½ - 10	PM	+ إعترافات
+ Youth Meeting	Fri	8 - 9½	PM	+ إجتماع الشباب
+ St. Monica and St. Augustine group meeting	Fri	8½ - 9½	PM	+ إجتماع أسرة القديسة مونيكا والقديس أغسطينوس
+ Coptic hymns class (KG – Grade 3)	Sat	1 – 2	PM	+ درس ألحان و قبطي (grade 3 - KG)
+ Coptic hymns class (Grade 4 - 6)	Sat	2 – 3	PM	+ درس ألحان و قبطي (grade 4 - 6)
+ Sons of Light Club (age 10 – 16)	Sat	2 – 7	PM	+ نادي أبناء النور (سن 10 – 16 سنة)
+ Angels Club	Sat	3 - 7½	PM	+ نادي الملائكة
+ Vespers prayer, sermon and praises	Sat	7½	PM	+ عشية ، العظة ، التسبحة
+ The Holy Liturgy	Sun	8½- 11	AM	+ القداس الإلهي
+ Sunday School	Sun	11½ – 12½	AM	+ مدارس الأحد
+ Meeting of the Eritrean brethren	Sun	12½ - 1½	PM	+ إجتماع الأخوة الإرتريين
+ Service meeting	Sun	1 – 2	PM	+ إجتماع الخدمة
+ Coptic hymns class (grades 7 – 11)	Sun	1 – 3	PM	+ درس ألحان و قبطي (grade 7 - 11)

أخبار الكنيسة

١. كنيسة مارمرقس تطلب تعزيات الروح القدس في إنتقال المرحوم كامل شقيق نيافة الأنبا رويس.
٢. بدأ صوم السيدة العذراء حتى يوم السبت ٢٢ أغسطس وكل عام وأنتم بخير.
٣. عشية السبت القادم يكلمنا أبونا بيشوي.
٤. يعقد مؤتمر الخريجين من ٢٥ – ٢٧ سبتمبر القادم بمشيئة الله.
٥. يباركنا القس داود لمعي بزيارته لكنيسة مارمرقس وإلقاءه عظمتين يومى ١ و ٢ سبتمبر.
٦. الإجتماع الشهري القادم للعائلات يعقد يوم ٦ سبتمبر القادم ويكلمنا فيه د. نبيل سليمان عن التنشئة المسيحية للأبناء – وعن الحوار فى العائلة المسيحية.

CHURCH NEWS

1. The Saint Mark Church asks for the consolations of the Holy Spirit for the departure of Mr. Kamel, he is the brother of His Grace Bishop Reweis.
2. The fast of the Lady Virgin Mary started and will be until August 22.
3. Father Pishoy will be the speaker in next Saturday's vespers.
4. The graduates convention will be from 25 till 27 September.
5. Father Daoud Lamei will bless us by his visit and will give us two sermons on the 1st and 2nd of September
6. Next month's family meeting will be on the 6th of September and the speaker will be Dr. Nabil Soliman. The topics will be about "Christian upbringing of kids" and "dialogue in the Christian family."